
Toekomstvisie Zwijndrecht 2030

Zwijndrecht heeft de toekomst

De afgelopen 1,5 jaar heeft de gemeente Zwijndrecht gewerkt aan een toekomstvisie 
Zwijndrecht 2030. Door middel van een drietal bijeenkomsten met de gemeenteraad 
onderling, het maatschappelijk middenveld en een afsluitende mini-burgertop in januari 2019 
hebben we ideeën opgehaald, gecombineerd en bijeengebracht. Ook de uitkomsten van de 
ondernemerstop van 11 juni 2019 hebben we in dit stuk meegenomen.

Zwijndrecht: samen groen, sociaal en ondernemend.

We zijn een groene woonstad, met aandacht voor onze jeugd en ouderen. Met ruimte voor 
ondernemers. We willen ons ook in de toekomst samen blijven inzetten voor Zwijndrecht. We 
zijn al hard aan het werk om die toekomst realiseerbaar te maken. We hebben te maken met 
specifieke sociaal economische randvoorwaarden. De uitdaging is om deze om te buigen 
zodat ook die randvoorwaarden met ons meewerken.

Dat doen we door te werken aan de openbare ruimte, de samenleving en het 
ondernemersklimaat. In de omgevingsvisie brengen we de elementen samen. En werken we 
de details verder uit met onze inwoners en bedrijven. Dat is geen eenmalig proces, maar een 
blijvende ontwikkeling. Het raadsprogramma Krachtig Zwijndrecht zet de maat voor de 
toekomst. Daarin pakken we 4 uitdagingen nadrukkelijk op:

1. Wonen, bouwen en woon carrière als sleutel voor de bevolkingssamenstelling
2. Bestrijding van armoede
3. Welzijn en zorg
4. Veiligheid en leefomgeving

In deze afsluitende nota over de toekomstvisie laten we kort zien wat we hebben opgehaald 
en sluiten we af met hoe we de onderdelen meenemen in omgevingsvisie en ons dagelijks 
werk.

Achtergrond

We hebben in Zwijndrecht te maken met een combinatie van factoren. De volgende 
elementen zijn afkomstig uit de foto van Zwijndrecht van oktober 2018.1

Demografie en wonen
De woningvoorraad is eenzijdig naoorlogs en er zijn veel corporatiewoningen. Er is weinig 
nieuwbouw en daardoor ook geen bevolkingsgroei. Gezinnen met midden- en hoge 
inkomens zijn vertrokken. Zwijndrecht heeft een groot aandeel eenoudergezinnen. De 
bevolking is sterk vergrijsd, door het wegtrekken van studenten. 

Maatschappelijke ontwikkeling
De Zwijndrechtse jeugd heeft aandacht nodig. Relatief veel minderjarige kinderen (gezinnen) 
leven op of zelfs onder de armoedegrens. Er is een bovengemiddelde groei van gezinnen 

1 https://www.zwijndrecht.nl/nieuweburgemeester/Documenten/Factsheet_OCD_Foto_Zwijndrecht
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met een bijstandsuitkering. Daarnaast zien we een toename in het aantal kinderen in het 
speciaal basisonderwijs en voortijdig schoolverlaters. 

Leefbaarheid en veiligheid
In het winkelaanbod worden de inwoners in de dagelijkse sector goed bediend. Inwoners zijn 
tevreden met welzijnsvoorzieningen, maar niet met culturele voorzieningen. De 
veiligheidsbeleving in de buurt is afgenomen. Ook ervaren inwoners fysieke verloedering. 

Economie en arbeidsmarkt
De bevolking is vooral middelbaar opgeleid. Het aantal banen in Zwijndrecht is tussen 2013 
en 2016 flink gekrompen. Het aantal vestigingen neemt structureel toe. 

Ontwikkelingen

Daarnaast hebben we te maken met enkele trends die het werk in de samenleving 
beinvloeden. Hieronder staan een 4-tal van die uitdagingen uitgebeeld.

. 

Resultaten bijeenkomsten

Tijdens de bijeenkomst van december 2017 een denkkader gepresenteerd met op de 
horizontale lijn wonen vs werken en op de verticale lijn reactief vs proactief. De aanwezige 
raad en collegeleden zijn aan de slag geweest om de 4 scenario's die daaruit voortkomen in 
te vullen: de rustige woonstad, bereikbare werkstad, dynamische leefstad en ondernemende 
pioniersstad2. Eenzelfde exercitie hebben we in de eerste helft van 2018 met de organisatie 
zelf gedaan.

reactief

2 Zie bijlage 1
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Tijdens de tweede bijeenkomst in februari 2018 zijn deze 4 scenario's verder aangevuld door 
ook een groep externen vanuit het maatschappelijk middenveld mee te laten denken. Aan 
het eind van de avond werd gevraagd een eerste keuze te maken tussen de scenario's. Op 
die avond leek het spectrum zich te bevinden tussen twee opties. 

A. Ondernemende pioniersstad. 
Ontwikkelt Zwijndrecht zich als complete stad met aandacht voor (internationale) 
ondernemingen? Met de daarbij horende voorzieningen en het daarbij behorende 
budget?

B. Dynamische leefstad.
Ontwikkelt Zwijndrecht zich als woongemeente? Waarbij afspraken met de 
buurgemeenten Dordrecht en Hendrik Ido Ambacht worden gemaakt om tot een 
totaalpakket aan voorzieningen te komen?

De onderliggende vraag daarbij is welke identiteit heeft Zwijndrecht en wat willen we 
uitstralen naar de inwoners, bedrijven en naar buiten toe? Durven we over onze eigen 
grenzen heen te kijken? Inwoners gaven al hun mening in een filmpje waar we de diverse 
vragen voorbij hebben laten komen: https://www.youtube.com/watch?v=a5Se7FHLvd4

Mini Burgertop

Aan de hand van vragen over uiteenlopende onderwerpen werden de inwoners 
meegenomen naar de toekomst. Waar is het hart van Zwijndrecht? Veelgenoemde 
antwoorden waren: Walburg, het Veerplein en ook 'het centrum is nergens!'

"We willen meer groen, duurzaamheid en onze jongeren behouden om ons dorp levendig te 
houden. Mensen met een laag inkomen of geen werk kunnen we helpen door vooral een 
luisterend oor te zijn, de weg te wijzen en te ondersteunen." Dit was een aantal reacties op 
een interactieve avond.

Opvallend was de keuze tussen moet Zwijndrecht een woon- of een werkstad worden. Van 
de aanwezige inwoners koos 86% voor een woonstad met een plezierige leefomgeving waar 
in het buitengebied gecreëerd en gesport kan worden. Een duidelijke keuze voor een 
dynamische leefstad als het aan de burgers ligt. Ook op het gebied van wonen werden 
specifieke ideeën gedeeld. Bijvoorbeeld door jong en oud in een pand samen te brengen 
(32%), gezinnen die woningen delen (23%) of meer gemeenschappelijk faciliteiten delen 
zoals wasmachine, tuin, auto (20%). 

De wijze van interactie werd positief ontvangen. De inwoners waren geïnspireerd en gingen 
volop zelf met elkaar in gesprek. Een belangrijke tip was ook om met jongeren naar de 
toekomst te kijken. 

Jongeren in Zwijndrecht

Jongeren komen meestal niet naar bijeenkomsten zoals deze, dus zoek ze op in de scholen. 
Door middel van vlogs hebben scholieren al eerder hun visie gegeven op de toekomst van 
Zwijndrecht. De filmpjes zijn via de volgende link terug te kijken: 
https://www.youtube.com/playlist?list=PLD8dEd2bjMBBnWUKGRl2k693vZhPUfnno

Ook op specifieke thema's zoals het sociaal domein wordt regelmatig de jongere doelgroep 
opgezocht. De participatiewijzer kan ook in het vervolg helpen met het bereiken van de 
verschillende doelgroepen op verschillende manieren.

https://www.youtube.com/watch?v=a5Se7FHLvd4
https://www.youtube.com/playlist?list=PLD8dEd2bjMBBnWUKGRl2k693vZhPUfnno
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Vervolg met omgevingswet

De toekomstvisie krijgt een vervolg bij de gesprekken die de gemeente met de samenleving 
gaat voeren over de omgevingsvisie die onderdeel is van de omgevingswet. Daarbij gaat het 
om samenhang in de leefomgeving tussen ruimte, sociaal, water, milieu, natuur, landschap, 
verkeer en vervoer, infrastructuur en cultureel erfgoed. Tijdens die gesprekken kan dieper op 
de onderwerpen ingegaan worden. Daarbij zal ook specifiek aandacht worden gevraagd voor 
doelgroepen die we nu misschien nog minder goed in beeld hebben, zoals de jongeren. De 
reeds gevoerde gesprekken die reeds gevoerd zijn in diverse bijeenkomsten onder de 
toekomstvisie, veerplein, spoorzone en ondernemerstop nemen we ook mee in de opzet van 
de omgevingsvisie. Het is een immers een logisch vervolg op al wat in onze gemeente plaats 
vindt en geeft ruimte voor toekomstige ontwikkelingen.

Organisatie

Het proces van de Toekomstvisie en de uitvoering van het raadsprogramma Krachtig 
Zwijndrecht hebben ook geleid tot een vernieuwende samenwerking binnen de organisatie. 
We werken beter samen door te werken in gelegenheidscoalities over de afdelingen heen. 
Deze coalities pakken concrete zaken aan die de toekomst van Zwijndrecht kunnen 
versterken. We doen dat ook met partners buiten het gemeentehuis, onze maatschappelijke 
partners, bedrijven en burgers. De door de raad vastgestelde participatiewijzer helpt om een 
wijze te vinden om met deze partners in gesprek te gaan. Ook daarmee lopen we in de pas 
met de werkwijze die wordt voorzien in het kader van de nieuwe omgevingswet. Daarbij 
staan immer integrale opgaven en samenwerken met de omgeving voorop.



Toekomstvisie Zwijndrecht 2030

Bijlagen: Verslagen

Verslag 6 december 2017

Afgelopen woensdag 6 december waren Raad en College aanwezig bij een inspirerende avond over 
de toekomst visie voor Zwijndrecht. De avond vond plaats bij de Koninklijke Schuttevaer. Het 
ontvangstwoord werd verzorgd door dhr. Co Abercrombie. Hij wees op de uitstekende ligging van 
Zwijndrecht aan het water en de rijke historie en sterke verbinding met de binnenvaart. Een troef die 
stad best wat beter uit kan spelen. Hij verwees ook naar de bestaande visie "Ondernemende 
Tuinstad" en raadde aan om deze avond vooral toekomstgericht en met meer focus aan de slag te 
gaan.

Dhr. Van der Velden gaf zijn visie op Zwijndrecht als voormalig burgemeester van Breda en interim in 
Dordrecht. Hij riep op om een duurzame visie te ontwikkelen die lef uitstraalt. Daarbij te kijken naar 
de bredere context met verbindingen richting Dordrecht, Rotterdam en Breda / West-Brabant. Ga 
aan de slag met een masterplan en houdt elkaar ook bestuurlijk verantwoordelijk voor de uitvoering 
op de lange termijn. Verderop volgt een uitgebreider verslag van zijn rede.

Dhr. Winterwerp gaf in een vogelvlucht enkele uitdagingen voor Zwijndrecht weer. Er is sprake van 
een verouderde en eenzijdige woningvoorraad. Zwijndrecht heeft een relatief hoge graad van 
vergrijzing en eenouder gezinnen die de komende jaren enkel zal toenemen. Een toenemend aantal 
mensen is afhankelijk van de WW of de bijstand. Er is ook een relatief hoog aantal kinderen in 
Zwijndrecht dat onder de armoedegrens leeft. Hij presenteerde ook enkele trends, zoals 
economische kansen die zich voordoen bij een toenemende zorgvraag, meer persoonlijke 
dienstverlening en de circulaire economie. Ook: mensen nemen de beslissing om ergens te gaan 
wonen steeds meer op basis van de kwaliteit van de leefomgeving. De economische groei in een stad 
in grote mate afhankelijk van het opleidingsniveau van de beroepsbevolking. Deze trends geven een 
indirect ook een aantal kansen weer die Zwijndrecht op kan pakken. De complete presentatie vindt u 
in de bijlage.

De werksessie Raads- en collegeleden gingen uiteen in groepen om langs de horizontale as wonen vs. 
werken en de verticale as behoudend/reactief vs. vooruitstrevend / proactief 4 verschillende 
toekomstscenario's voor Zwijndrecht uit te werken. Het was even wennen aan de werkvorm maar al 
snel werden er uiteenlopende ideeën gedeeld. Dit resulteerde in vier verschillende beelden die kort 
werden gepresenteerd. Een beeldende samenvatting van deze terugkoppeling volgt verderop in dit 
verslag.

Dhr. Freeke presenteerde een kaart van Zwijndrecht waarin verschillende participatieve groepen 
inwoners zichtbaar zijn. De verschillende groepen vragen om andere methoden om mensen te 
betrekken bij het maken van beleid en bij de aanstaande verkiezingen. Wijken waar overwegend 
gezinnen met kinderen wonen hebben het 's avonds te druk voor inloopavonden. Zij worden beter 
benaderd bijvoorbeeld via activiteiten waar de kinderen ook bij betrokken zijn. De complete 
presentatie vindt u in de bijlage.

Vervolg
Op 20 februari 2018 volgt een tweede sessie over de visie voor Zwijndrecht. Daarbij nodigen we 
enkele Zwijndrechtse stakeholders uit om met ons mee te denken over de verschillende scenario's. 
Daarbij willen we ook een stap verder proberen te komen door de verschillende scenario's naast 
elkaar leggen en daarover in discussie te gaan. U wordt hierover tzt nader geïnformeerd.
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Presentatie Peter van der Velden
Dhr. Van der Velden merkt op dat de cultuur hier anders is dan in Brabant. Waar er daar sprake is van 
lichte bluf is er hier sprake van een serieuze werkcultuur met een hoge mate van bescheidenheid. De 
Drechtsteden is een prachtig samenwerkingsmodel dat kansen biedt om de sociaal economische 
problematiek met elkaar op te lossen. Er kan wel een tandje minder worden vergadert.

In Zwijndrecht is er veel aandacht voor zorg en opvang. Zwijndrecht pakt actief mee de problematiek 
van Dordrecht op. Beide steden hebben dan ook veelal dezelfde uitdagingen. Er is veel aandacht voor 
de achterkant van het systeem, maar zorg er nu ook voor dat er aan de voorkant dingen veranderen. 
Dat kan door te werken aan een goede infrastructuur en een gemeenschappelijke visie. Zwijndrecht 
heeft enkele grote stedenbouwkundige architecten voortgebracht. Pak hen mee en ontwikkel een 
breed masterplan waarin Zwijndrecht en Dordrecht zich herkennen. Geef elkaar de ruimte en werk 
samen aan projecten.

De enorme voorsprong die Drechtsteden samenwerking heeft ontwikkeld is toe aan revisie. Er is 
behoefte aan een netwerkstructuur die in verbinding staat met de metropoolregio Rotterdam en 
West-Brabant. Het gebied moet beter die aansluiting vinden, er is reden tot stevige heroriëntatie. 
Zwijndrecht is zeer met Dordrecht verbonden. Ook in problematiek. Als Zwijndrecht toe wil werken 
naar een gezonde bevolkingsopbouw dan moet er gebouwd worden voor alle categorieën en 
inkomensgroepen. Transitie van de economie en leefbaarheid van de stad vergt hoge en 
middeninkomens. Het gaat niet alleen om groei maar ook om transities en bijstellen van beleid. 

Het bedrijfsleven wil meewerken, maak gebruik van het innovatieve vermogen van ondernemers en 
overheid. Kijk naar de kansen die nu nog onvoldoende benut zijn, genieten van het water en de 
omgeving. Zet in op een light-rail verbinding. Pak de transitie van de spoorzone op met Dordrecht, 
Zoek de ruimte om de promotie en acquisitie samen met Rotterdam en Zuid Holland Zuid uit te 
voeren en zo de gezamenlijke sterke positie beter op de markt te zetten. Ook de energietransitie 
biedt in dit opzicht veel kansen. 

Dhr. Van der Velden geeft de tip mee om niet te zeggen wat niet kan, maar te dromen en concrete 
plannen te maken door deskundige mensen erbij te halen. Met de Groeiagenda zit de druk er ook 
achter, maar alleen met de agenda komen we niet verder. De raad geeft het vertrouwen: pak de 
hoofdlijnen en probeer de verbindingen te leggen met Dordrecht en het gemeentebestuur van 
Rotterdam. Durf te praten en te doen. Betrek de inwoners en de nieuwe inwoners erbij. 

Het is niet erg om met een half verhaal te beginnen. Dit prachtige gebied heeft behoefte aan fysieke, 
sociaal culturele en maatschappelijke impulsen.  Die moeten worden omgezet in actieplannen en dat 
vraagt om politiek bestuurlijke verantwoordelijkheid. Om de plannen om te zetten in acties en vast te 
houden ook als het tegen zit.  Alles staat of valt met vertrouwen. Volksvertegenwoordigers moeten 
deze thema's met elkaar bespreken en elkaar bestuurlijk verantwoordelijk houden. Dhr. Van der 
Velden gelooft dat je van een echte visieontwikkeling iets kan maken. Zoals de spoorzone in Breda: 
een lange adem met een prachtig resultaat. 
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Quotes & foto's 

"Wat je nu zegt past niet bij jouw partijstandpunt hè?", "Maar we denken nu toch vrij?"

"We zullen keuzes moeten maken, we kunnen niet 150 dingen doen"

"Leuk dat we vanavond vrij kunnen dromen"

"Ik vond het eerst niks, maar ik ben gelijk aan het omdenken gegaan"
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Verslag Toekomstvisie Zwijndrecht 20 feb 2018 

Presentatie Adriaan geuze

Landschapsarchitect Adriaan Geuze was gevraagd om vanuit zijn expertise en ervaring in 
Zwijndrecht mee te kijken op de scenario's die in december waren ontwikkeld. Hij geeft 
daarbij aan dat scenario's een hulpmiddel zijn en niet een doel op zich. De raad heeft er vier 
gepresenteerd, hij geeft er zelf nog twee bij.

Rustige woonstad
Je zou kunnen zeggen dat Zwijndrecht belang heeft bij een rustige woonstad. Het heeft 
enige senioriteit. De toekomst van ouder worden is anders dan 30 jaar geleden en daar hoort 
ook een heel divers zorgpakket bij. Zwijndrecht is daar traditoneel sterk in met een 
ziekenhuis, ervaren hulpverlening en aandacht voor preventie. In dit scenario kun je 
woningen ontwikkelen waarbij langer thuis wonen voorop staat. Bijvoorbeeld met behulp van 
elektronica in combinatie met zorg. 
De focus ligt in dit scenario op de ouderen, maar als je oudere mensen interviewt wat ze leuk 
vinden, is het dat er ook jongere mensen zijn. In Amerika heb je seniorensteden, een 
monocultuur. Maar de gemiddelde Nederlander ziet schoolpleinen en komt in winkelcentra 
omdat er ook andere dingen gebeuren. Zwijndrecht hoeft daarmee geen expliciete 
seniorenstad te zijn. 
Dit scenario vergt wel veel zorg aan de buitenruimte, de componenten daarvan zijn heel 
relevant. Dat de trottoirtegels recht liggen, dat je veilig kunt oversteken met een verlaagde 
stoepband, dat de oversteektijden genoeg zijn en dat er groene ruimtes zijn. Die groene 
ruimtes trekken mensen aan om samen gezellige dingen te doen. Op een terrasje zitten of 
een moestuin beheren. 

Ondernemende pionierstad
Voor een ondernemende pionierstad is het belangrijk dat er meer differentiatie in wonen 
komt. Dat kan in gebieden, wijken, of een stadsblokje in een straat zijn. Er zijn heel mooie 
voorbeelden van: 
- Rotterdam Crooswijk, had 98% sociale woningbouw. Gemeente wilde meer differentiatie en 
is gekomen tot een gebied met fifty-fifty sociale woningbouw en koopwoningen. 
- Almere: werken aan huis is aantrekkelijk. Rijtjeshuizen, tuin, achterhuis – in het 
bestemmingsplan mag alles – timmeren, studio of praktijk, therapie geven, bedrijf starten. De 
achterstraat is bestemd voor werken, bezoekers en klanten. De voorstraat is de normale 
rijtjeshuizenstraat.
- Rijswijk, maar ook Deventer: woningen die in het bestemmingsplan zijn gearceerd voor 
woon/werkfuncties. Die zijn heel erg in trek. 
Dat zou goed bij Zwijndrecht kunnen passen. Door hier en daar een bedrijventerrein te 
transformeren naar wonen en werken wordt het een gecombineerd en actief straatbeeld. 
- In Eindhoven is er een actieve maakindustrie met jonge mensen, kleine bedrijven en 
starters in verzamelgebouwen. Het zijn lage huren, niet omkaderde ruimtes waar mensen 
aan de slag gaan en elkaar vinden. 
- In Rotterdam heeft men het Vierhavengebied (M4H) voor maakindustrie. Op Heiplaat zijn 
ze begonnen met 3 mannen uit Delft en hebben nu 800 man in dienst. 
Zwijndrecht heeft een lange traditie met de zorgindustrie, staal en nijverheid. Als Zwijndrecht 
zou je zo'n innovatief werk en leefmilieu kunnen ambiëren en ondersteunen.
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Dynamische leefstad
Leef - stad, in een stad wordt altijd geleefd, toch? Daarin lees je een beetje de grootstad. In 
zekere zin is dat in tegenspraak met Zwijndrecht, dat in alles probeert niet de grote stad te 
zijn, een stad zonder eigenschappen.
Maastricht had erg last van de A2 die ging dwars door de stad heen en scheidde de 
arbeiderswijk van het centrum. Camiel Eurlings, toenmalig minister, heeft gezegd: " dat moet 
onder de grond."  Nu is de weg na meer dan 10 jaar werken onder de grond. Er is een 
dubbeldektunnel, zodat de weg smaller is en gemakkelijker door de stad te leggen was 
zonder litteken. Het tunnel-dak is nu een lineair park dat de wijken verbindt. En daar kunnen 
dan weer huizen aan gebouwd worden. Het is een beeld dat we in meer steden terug zien 
komen: in Madrid zijn de snelwegen langs de rivier onder de grond gestopt, waardoor de 
wijken die er altijd slecht erbij stonden nu aan een sjiek waterfront liggen. 
Bij dit scenario horen ook barretjes en terrasjes. Dan denken we meteen aan het Veerplein. 
Daar is altijd wat te doen. Daar zijn evenementen, kunst, happenings, cultuur in bredere zin 
voor iedereen. 
Bij die dynamische stad zouden we de maakindustrie en de zorg industrie ook kunnen 
stimuleren door bijvoorbeeld combinaties te maken en samen te werken. De innovatie van 
het bedrijfsleven moet je nooit onderschatten, gebruik makend van een aantal grote 
internationale ondernemingen die in het gebied gevestigd zijn. 
Een voorbeeld is de RDM-campus. Er is ruimte voor het mbo en om een vak te leren, in 
samenwerking met het Alberda college, dat is traditioneel en innovatief. Er is een grote 
kruisbestuiving waar bedrijven op af komen.  Er is personeel in de buurt, de hinderwet is 
geregeld, het is bereikbaar en er is ruimte om te groeien. Het ene na het andere techbedrijf 
vestigt zich daar. Dat is gedeeltelijk ook aan vaarwater te danken. 
Dat is in Zwijndrecht ook interessant. We hebben diep vaarwater, we hebben mooie kades. 
Dat hoeft niet integraal, maar op bepaalde plekken. Dit soort maakindustrie, gecombineerd 
met mbo, goede opleidingen, is een interessante optie. 
Bij deze innovatie hoort mengen van woonmilieus. Appartementen, grondgeboden woningen, 
hoog, laag, huur en vrije sector, middensegment. Dat moet je heel goed analyseren, om te 
zorgen dat je van alle markten thuis bent.

Bereikbare werkstad
Dit scenario is een beetje een overlap met die andere twee. Zwijndrecht is een forenzenstad, 
maar ook een werkstad.
We zijn heel goed zowel in de corporatiesfeer als in de vrije sector. Men is heel erg bezig 
voor ouderen nieuwe producten te maken. In Eindhoven zijn voorbeelden waar ouderen b.v. 
participeren in het ontwikkeltraject van appartementen voor woongroepen. Tien tot twintig 
mensen die dat met elkaar doen. Daarin zitten ook individuele arrangementen bij. Dat gaat in 
de toekomst – dat zien we in Azië en Japan – een enorme vlucht nemen. Je bent gemiddeld 
heel lang oud, 60 tot 110 jaar. Dus in die 50 jaar gaan mensen heel leuke dingen doen. 
Bij een dynamische werkstad hoort ook innoveren in onderwijs. Zwijndrecht heeft een lange 
traditie met een vak leren en werken.
In Dordt, Moerdijk en Rotterdam zien we dat het vaarwater enorm belangrijk is. Bij diep 
vaarwater moet je mooie kades bouwen waar je goed kan werken. 
Het Rotterdamse havenbedrijf heeft enorme behoefte aan vaarwater-gebonden bedrijven. 
Op bedrijfsniveau zijn de verbanden met Rotterdam, Moerdijk, Dordrecht, havenbedrijf 
enorm belangrijk.
Vijftien jaar geleden was de Waalhaven afgeschreven, 5 jaar geleden waren er woonhavens 
getekend. Op dit moment kunnen ze de vraag voor bedrijfslocaties aan de Waalhaven niet 
bijhouden. Alles wordt geïnnoveerd, getransformeerd, nieuwe bedrijven, ondernemers staan 
in de rij. Arbeidsplaatsen groeien. Ze zijn heel blij met de regio. 
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Het kan op vele manieren. Op economisch niveau moet je extreem veel samenwerken.
Daar hoort bij dat je het openbaar vervoer op orde hebt. Je ligt aan een spoorlijn. Hoe 
makkelijk is het om de lightrail te maken. Dat helpt enorm voor de economie dat het snel 
uitwisselen van mensen. 

Tweelingstad
Als je vanuit de lucht kijkt, dan denk je dat Zwijndrecht en Hendrik Ido Ambacht één stad zijn. 
Het heeft beperkingen als je allebei voorzieningen gaat optakelen. Er zitten voordelen aan 
om zaken slim te combineren: politie, brandweer, ziekenhuis, zwembad. Dat is allemaal met 
elkaar beter te regelen dan in je eentje. Als we het niet snel zelf bedenken, legt de provincie 
dat op. De bevolking heeft misschien een totaal andere cultuur, maar Zwijndrecht en Hendrik 
Ido Ambacht zijn eigenlijk al één stad. 
In de Sophiapolder heb je schitterende natuur. Er is de beschikking over drie nieuwe parken, 
een ziekenhuis en twee snelwegafritten en er zit een schitterend jong zeekleigebied, waar 
elk gewas van de wereld kan groeien. Daar kun je stadslandbouw gaan doen. Daar moet je 
dus geen woonwijken gaan bouwen.
Je hebt dan een waterfront met diepzeewater, je kan tegenover Dordtse binnenstad een 
gezellig sfeerplein maken met terrasjes, je hebt winkelcentra, een Develpark. Wat heb je 
niet? Alles.
Wat bij zo'n scenario zou kunnen horen, is dat je een centrumgebied gaat maken. Want 
Hendrik Ido Ambacht en Zwijndrecht hebben hetzelfde probleem: als je ergens bent en 
vraagt waar is het centrum, dan is het stil. En het antwoord kan niet gegeven worden, zelfs 
niet door mensen die er drie generaties wonen. Je komt er niet uit, dus dat ga je het maken. 
De beste kans is tegenover het centrum van Dordt. 

Identiteit 
Zwijndrecht heeft maar één probleem, dat het niks is. Zwijndrecht kan makkelijk een identiteit 
krijgen bij het Veerplein. Daar zou je het centrum kunnen bouwen. Tussen de oude 
Bethelkerk en het water – grote cirkel maken – daar ruikt het (geschiedenis is het bewijs) 
naar het hart. Daardoor kan je je identificieren. Dit is het scenario. Zwijndrecht moet een plek 
maken waarmee iedereen zich kan identificeren. Je moet zelfs een nieuwe naam bedenken. 
Swindrecht is een veel coolere naam dan Zwijndrecht. 
We zijn gaan nadenken over de identiteit. Wat hebben we ontdekt?
Leidschendam heeft geen enkele eigenschap. De gemeente kreeg een Vinexwijk even groot 
als Leidschendam. In Voorburg-Leidschendam is een gewild stukje langs de haven, langs de 
Vliet, oud-Romeins. De wethouder wilde dit stukje de Vliet met het sluisje, tot het centrum 
maken. Het is gelukt omdat lokale ontwikkelaars het hebben opgepikt, zij snappen wat 
Leidschendam is. Parnassia, de grootste werkgever in de psychiatrie heeft het gebouw 
afgestoten en hier wordt een landgoed van gemaakt. Met wonen, waar veel 
zorgarrangementen in zitten. In minder dan 10 jaar tijd heeft Leidschendam een identiteit.
Als je in Zwijndrecht een centrum maakt, dan krijg je een effect dat iedereen daar bij wil 
horen.  Dan hoef je niet de hele stad te veranderen. 

Toekomstwensen

De aanwezigen konden hun toekomst wens voor Zwijndrecht uitspreken. Daarbij kwamen 
een groot aantal thema's aan bod. Een overzicht van de onderwerpen: 

Voorzieningen langs het waterfront: Veel aanwezigen vinden dat de stad dynamischer kan, 
en dat er meer voorzieningen moeten zijn aan de waterkant. Er wordt gesproken over kunst- 
en cultuurvoorzieningen, een aantrekkelijke plek om te verblijven en een gezicht voor 
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Zwijndrecht. Ook de recreatie langs de rivier is uniek. Mensen wandelen van de brug tot het 
Noordpark. 

Ondernemend: Zwijndrecht kan ook een pak ondernemender en ambitieuzer, aldus de 
deelnemers. Op het gebied van economie, maar ook de energietransitie kan veel kansen 
opleveren. Die moeten wel worden opgepakt. Daarbij hoort ook de sociale component. Door 
meer werkgelegenheid te creëren, zal de leefbaarheid in de wijken toenemen. Aandacht voor 
de detailhandel, het winkelaanbod aantrekkelijker maken en concurreren/integreren met 
webwinkels. Leegstand oplossen. 

Sociaal: er moet aandacht zijn voor specifieke groepen in Zwijndrecht. Het belang van de 
kinderen werd genoemd. Aandacht voor voorzieningen voor kinderen, en voor hun talenten 
beginnend vanaf 0 jaar. Wat willen de nieuwe burgers van Zwijndrecht en wanneer mogen zij 
hun stem laten horen. Maar ook de ouder wordende Zwijndrechtenaar. Die zo thuis als 
mogelijk de oude dag kan beleven met alle voorzieningen dichtbij of in huis waar dat mogelijk 
is.

Sport: Zwijndrecht is een van de 4 topsportcentra in Nederland, daar kunnen we veel meer 
mee doen. In combinatie met de talenten aan trainers, sporters, de andere sportverenigingen 
en de wijkcentra. Er is plek in Zwijndrecht om veel voor de sport te realiseren. Wij willen 
gaan voor een dynamische leefstad, waarbij het bevorderen van sport en bewegen voor 
iedereen en op elk niveau wordt gestimuleerd. 

Onderwijs: We staan hier (Heerema) op een ongelooflijk indrukwekkende plek. Dit zou een 
plek kunnen zijn, op deze oevers, waar we met mbo en misschien hbo nieuwe 
mogelijkheden voor jongeren zouden kunnen bieden. Als er ondernemers zijn die daarop 
zouden willen instappen, samen met scholen en misschien wel ook de woningcorporatie, dan 
moeten we die mogelijkheden verkennen. Ontwikkelingen in de zorg bieden ook kansen: we 
moeten meer jongeren opleiden in de zorg. 

Identiteit: veel aanwezigen noemen ook (het gebrek aan) identiteit van Zwijndrecht. Daar 
moeten we naar op zoek, Zwijndrecht opnieuw een gezicht geven. Historisch is de gemeente 
gesplitst door het spoor en de snelweg. Daarmee is een nieuwe omgeving ontstaan. Hoe 
kunnen we daar de verbinding weer in leggen. Wat is Zwijndrecht, en wat is haar rol in de 
regio. Identiteit is dat we in een recreatief gebied, gezond, sportend, oud kunnen worden.

Wonen: Een goede verdeling van huur en koop.

Natuur: de Zwijndrechtse waard ontwikkeld zich op een heel goede manier. Steeds meer 
mensen ontdekken de toegevoegde waarde, de ontwikkeling van de recreatieve waarde kan 
nog beter. 

Zwijndrecht en de omgeving: Kijk groter dan je eigen gebied. Met elkaar kom je veel verder. 
Begin met wat je bent. Pak het cultuurstuk, het ondernemersdeel pakken de ondernemers 
wel op. Wees daar onderscheidend in en zoek in alle het andere de samenwerking op. Zorg 
voor een eigen kleur in een sterke regio.

Buitenruimte: Zwijndrecht moet de komende 10 jaar de tuin opruimen, het dak repareren en 
de goot maken. Dat we deze gemeente er een keer netjes uit laten zien, want dat is hard 
nodig. 
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Bereikbaarheid: hoe kunnen we de bereikbaarheid verbeteren? Aanleggen van een metrolijn. 

Aan de slag!
De komende jaren moeten echt keuzes gemaakt worden. We moeten hard aan de slag 
gaan. Op de winkel passen alleen is niet genoeg. We moeten een stap vooruit maken. Hoe 
gaat Zwijndrecht er over 10, 15, 20 jaar uitzien. De schouders eronder en werken. We 
maken Zwijndrecht mooi, toekomstbestendig voor oud en jong. Alle aanwezigen geven ook 
aan mee te willen werken, vanuit hun rol en taken in de Zwijndrechtse samenleving. 

Werksessie

Tijdens de werksessie liepen de aanwezigen langs de 4 scenario’s waarop zij aanvullingen 
konden geven. Na een viertal rondes werd de eindopbrengst opgehaald. Een overzicht. 

Dynamische leefstad
Leven staat voorop in dit scenario, er moet minder ruimte komen voor de auto en meer voor 
fietsen en wandelen. Groen en schone lucht helpen mee aan een gezond klimaat voor de 
stad. Investeer in het groen, zowel de kwaliteit, diversiteit en hoeveelheid. Er moet terug 
aandacht komen voor een Zwijndrechtse identiteit en een bruisend centrum: Walburg en het 
veerplein zijn daarbij kernelementen. We moeten ook in dit scenario jongeren zien aan te 
trekken en vast te houden. Er moet meer aandacht komen voor goede verbindingen, met 
recreëren in het groen maar ook met werk/scholing en innovatie in de bedrijventerreinen 
zoals de Groote Lindt. Slimme maakbedrijven en start-ups verdienen ook hun ruimte. Er 
moet een centrum komen tussen Hendrik Ido Ambacht en Zwijndrecht met voorzieningen 
voor jong en oud. Identiteit: de tuinbouw kan terug komen in de nieuwe identiteit: door 
bijvoorbeeld tuinen op de daken. Maar ook de binnenvaart moet meer aandacht krijgen. De 
sportvoorzieningen moeten meer in de picture. Zwijndrecht is dynamisch mede door het 
spoor en de snelweg. Dat zorgt voor een goede ontsluiting.   
Bereid om in te leveren?

- Je levert een stukje rust in. 
- We hebben te weinig kunst en cultuur. Daarvoor hoef je niets in te leveren, je moet 
dat toevoegen.
- Buiten de muren werken, we gaan samenwerken en niet in onze cocon blijven.
- Zoeken naar combinatie dynamiek en rust. Het ene hoeft het andere niet uit te 
sluiten. 

Rustige woonstad
De rustige woonstad is een "groen genoegen". Er is aandacht voor klimaatadaptatie in de 
wijken, ruimte voor recreatie in het buitengebied en binnenstedelijke activiteiten. De groene 
recreatie mogelijkheden moeten beter worden verbonden. De rustige woonstad kent een 
buurtgerichte aanpak, met detailhandel op plekken dicht bij de inwoners., Er wordt 
geïnvesteerd in duurzaam vervoer, minder blik op de weg en meer fietsen. Het is er veilig, er 
is geen criminaliteit en er zijn geen hangjongeren.
Rustig is misschien het verkeerde woord: het moet ook bruisend zijn. 
Een kabelbaan naar Dordt en een hoog-frequente waterbus zorg voor betere verbindingen. 
Daarbij wordt het veerplein de kern van het uitgaansgebied, met concerten aan het water. De 
identiteit is: groen, sport en senioren. Zorg vind zoveel en zo lang mogelijk plaats aan huis. 
Er is ruimte voor start-ups en wonen en werken aan huis. 
Met dit scenario kun je nog heel wat verbeteren. Vanuit de drie pijlers op identiteit: welke 
voorziening komt er op welk schaalniveau: Zwijndrecht/ Zwijndrechtse Waard / Drechtsteden.
Bereid om in te leveren?
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- We hebben goud in handen. Het enige wat we gaan inleveren is dat we het gaan 
delen met meer mensen, zodat meer mensen ervan kunnen genieten. Dus er zal 
meer beweging komen in het buitengebied dan er nu is. Dat moeten we er voor over 
hebben om een woonstad vitaal en leefbaar te maken. 

Ondernemende pionierstad
Dit scenario gaat uit van ondernemen, pionieren en nieuwe dingen uitzoeken. De doelgroep 
die we aan willen trekken en behouden zijn de jongeren. Sport en identiteit zijn ook hier van 
belang. Een actievere rol is voor de gemeente weggelegd in het bevorderen van cultuur en 
recreatie. In de gebouwen is een combinatie van wonen en werken belangrijk. Er moet 
worden getransformeerd: energieneutraal wordt de nieuwe norm. Wat goed is moet worden 
behouden: bedrijfsleven, ouderenzorg). Er moet worden geïnvesteerd in de nieuwe 
maakindustrie, het faciliteren van start-ups, passend onderwijs en city marketing. Het 
arbeidsethos van de stad is een pluspunt, evenals het sterke sociale  weefsel in de stad. 
Deze kunnen we nog beter benutten. 
Bereid om in te leveren?

- Vast-omstelde regels. We gaan flexibel om met de reglementen die we nu hebben 
en maken de dingen mogelijk. Dus we schrappen regels, bijv. op het gebied van allerlei 
vergunningen die je nodig hebt om te ondernemen, waardoor je helemaal niets kunt doen.

- Out-denken, loslaten, nieuwe mogelijkheden willen zien en pakken. En daaruit 
keuzes maken.

Bereikbare werkstad
Dit scenario heeft volgens de deelnemers voor overlap. Er wordt voornamelijk gekeken naar 
de bereikbaarheid. Een lightrail verbinding met een hoge frequentie en een goede verbinding 
met Hendrik Ido Ambacht. Walburg moet het winkelcentrum van de regio worden, waar 
werken, zorg en horeca kunnen worden gecombineerd. Invoeren van een directe stop 
waterbus richting Rotterdam. Ook slimmere mobiliteit is belangrijk: af van de auto en meer 
fietsen en andere vormen van multimodaal vervoer. We werken aan de routing en samen 
met de werkgevers zoeken we naar creatieve oplossingen voor de werknemersstromen. 
Zwijndrecht wordt een "klein Kopenhagen"  met veel fiets- en wandelpaden. De A16 en het 
spoor moeten anders worden ingericht: overkoepelen, onder de grond, om ruimte te maken 
voor kwalitatief wonen.
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Rustige  woonstad
Er komen meer ouderen in Zwijndrecht wonen. Hierdoor neemt de werkeloosheid procentueel al af. 
De arbeidsmarkt in de zorgsector groeit. En bedrijvigheid richt zich op dienstverlening aan en aanbod 
voor ouderen. "Bad Heerjansdam" heeft een bekendheid die vergelijkbaar is met kuuroorden over de 
grens. De gemeente en partners hebben als speerpunt om de veiligheid te vergroten. En er wordt 
veel aandacht besteed aan het egaliseren van wegen en stoepen. Er zijn meer jeu-de-boules banen 
dan speelvoorzieningen. De infrastructuur naar buiten krijgt minder aandacht. Het openbaar vervoer 
blijft wel een belangrijke 'verbinding met buiten'. Het groen in de omgeving wordt optimaal benut en 
Zwijndrecht staat meer bekend om de veelzijdige recreatie in het buitengebied.



Toekomstvisie Zwijndrecht 2030

Ondernemende pioniersstad
De overheid stopt zo veel als mogelijk met regels. En geeft optimaal ruimte aan economische en 
maatschappelijke ondernemers. Veel inwoners beginnen een start-up aan huis. Die groeien weer 
door tot grotere ondernemingen. In het bedrijfsverzamelgebouw vestigen doorgroeiende 
ondernemers zich en ontmoeten zij elkaar. Door herstructurering van woonwijken is er meer ruimte 
gekomen voor luxe leefmilieus in Zwijndrecht met mogelijkheden om te ondernemen aan huis. 
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Dynamische leefstad
Ruimte is belangrijk, daarom is het spoor ondergronds. Het Maasterras is gepimpt tot 
horecaboulevard aan het water. Walburg is goed bereikbaar. Er zijn wachtlijsten van ondernemers 
die zich willen vestigen in Walburg. In de 'Ontwikkelfabriek' volgen studenten een opleiding ICT of 
programmeren op mbo en hbo niveau. De gemeente stuurt actief op meer verbinding tussen 
bevolkingsgroepen, bijvoorbeeld door de spreiding van type woningen.
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Bereikbare werkstad
Zwijndrecht is zowel forenzenstad als werkstad. De bereikbaarheid van Rotterdam is optimaal. We 
streven niet naar opleidingen naar Zwijndrecht te halen maar zorgen voor goede verbindingen met 
Rotterdam. De werkgelegenheid in Zwijndrecht is voor een groot deel in de zorgsector. 
Zwijndrechtenaren werken hier. Ongeveer 50% van de inwoners is mbo'er. Zwijndrecht is de 
zorgstad: "dat is niet een stad met zorgen, maar één groot bejaardentehuis eigenlijk". Met 
specialisme in die sector, breed en innovatief: robotisering en zorg gaan hand in hand.
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Afsluitende bijeenkomst mini-burgertop januari 2019 

Met de mini-burgertop die op donderdag 17 januari is gehouden hebben we het proces rond 
de toekomstvisie 2040 afgesloten. Het eindproduct is daarbij zoals afgesproken geen strak 
gekaderd plan maar geeft inzichten in de toekomstrichting die raad, bestuur en organisatie, 
het maatschappelijk middenveld en de burgers in Zwijndrecht voor zich zien. De toekomst is 
immers ondoorzichtig, we hebben verschillende partners nodig en de ruimte om aan te 
passen als de omstandigheden daartoe aanleiding geven. 

Tekening minibugertop
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Ondernemerstop 11 juni 2019

Een waardevolle OndernemersTop voor Zwijndrecht
Aanpakken, visie maken, doorpakken en uitvoeren

Hoe realiseren we economische vooruitgang? Wat hebben bedrijven nodig om te 
kunnen blijven ondernemen in Zwijndrecht? Wat vraagt dit van de omgeving? En wat 
vinden ondernemers belangrijk voor de Omgevingsvisie? Over deze belangrijke 
onderwerpen gingen ondernemers uit Zwijndrecht en de gemeente dinsdagavond 11 
juni 2019 met elkaar in gesprek. 

OndernemersTop 2019

Aanpakken, visie vormen, doorpakken en uitvoeren. Daar ligt de focus binnen de lokale 
economische opgave als het aan de Zwijndrechtse ondernemers ligt. Gisteravond kwamen 
ruim 70 ondernemers, ondernemersverenigingen, raadsleden en ambtenaren bij elkaar 
tijdens de OndernemersTop. Op initiatief van de gemeente en Ondernemersvereniging 
Zwijndrecht gingen zij met elkaar in gesprek over thema’s als detailhandel en horeca, banen, 
kantoren, Spoorzone, bedrijventerreinen en de binnenvaart. 

Belangrijke input opgehaald

De OndernemersTop heeft waardevolle input geleverd voor het economisch beleid en de 
invulling van de omgevingsvisie. Er was opvallend veel aandacht voor het toevoegen van 
identiteit, verblijfskwaliteit en samenwerken tussen ondernemers. Elkaar vinden, werken met 
elkaars (rest)producten en samen optrekken als het gaat om gebruik van restwarmte of 
daken beschikbaar stellen voor zonnepanelen. 

Omgevingsvisie

De OndernemersTop werd meteen gebruikt om ondernemers te vragen naar hun ideeën bij 
de Omgevingswet. De omgevingswet verplicht gemeenten per 1 januari 2021 om een 
omgevingsvisie op te stellen. Wethouder Jos Huizinga (Ruimtelijke ontwikkeling): "De 
omgevingsvisie geeft ons de kans om inwoners, instanties en ondernemers van onze 
gemeente te vragen wat zij nodig hebben om in Zwijndrecht te wonen, werken en 
ontwikkelen. De OndernemersTop was een eerste aanzet om ondernemers mee te laten 
denken over de invulling hiervan." 

Samen doen
Wethouder Tycho Jansen (Economie): “Samenwerken is van cruciaal belang als het gaat om 
onze economische opgaven. Elkaar kennen en met elkaar optrekken kan tot een 
meerwaarde leiden om echt tot uitvoering over te gaan. De rol van de gemeente hierin is 
vooral zorgen voor verbinding en faciliteren in ontmoeting. Het is belangrijk dat we keuzes 
maken en deze vasthouden. Laten we elkaar vaker ontmoeten en de opgaves die er zijn 
gezamenlijk aanpakken, maar ook trots zijn op wat we al hebben en bereiken."
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Ontmoeting

Burgemeester Hein van der Loo maakte tijdens de OndernemersTop kennis met de 
ondernemers. Hij nodigde de ondernemers namens het college alvast uit voor het 
Ondernemersontbijt op vrijdag 15 november 2019. Dit wordt de eerste keer dat de gemeente 
Zwijndrecht dit ontbijt zelf organiseert.  


